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APPLICATION OF MEDICAL AND HYGIENIC AGENTS 
IN PREVENTION OF LAMENESS AND TREATMENT 

OF HOOF DISEASES IN COWS

Abstract. Despite the wide range of scientific research on the prevention of lameness and the treatment of hoof 
diseases of cattle, production trials and implemented treatment methods (antibiotics, sulfonamides, enzymes, 
immunomodulators, hormones, mud therapy, phyto, magneto, electrotherapy, etc.), many of them are insufficiently 
effective, expensive, inaccessible or labor-intensive, therefore they cannot be used in dairy farms. The use of 
antibacterial agents not only did not solve the problems existing in the industry, but also led to the emergence of 
antibiotic-resistant microbial flora, which put forward new challenges for veterinary science and practice. Under the 
influence of these preparations, many clinical symptoms and the clinical course of diseases have changed their 
character, the microbial landscape has changed. Diseases of the hooves are accompanied by lameness and lodging, a 
decrease in fatness, cows are not bulling for a long time, dryness increases, breeding bulls cannot be used in a 
random company, which leads to economic damage, therefore the development of affordable and effective means of 
preventing and treating diseases of hooves in cows is relevant in modern veterinary science and practice.

It was established that the treatment of hooves affected by digital dermatitis with medical and hygienic means 
against the background of intramuscular injection of biological preparation to cows activates hematopoiesis.

We have tested the medical and hygienic product Espuarol-Gel with a dermatotropic effect and adhesive 
properties to soft tissues and hooves based on the chelate complex of lanthanide salts in the prevention of lameness 
and therapy of hoof diseases of cows. It was found that Espuarol-Gel has a more pronounced health-promoting effect 
in comparison with previously tested agents: CuSO4, Solka, and Espuarol-Sin, providing a bactericidal effect on 
causative agents of digital dermatitis, expressed in a decrease in the total group score for the state of the limbs, the 
total lameness score and total diameter of lesions.

The scientific and practical justification of the practicability of the use of the Prevention-N-E biological 
preparation in the system of measures for the prevention of lameness and treatment of hoof diseases in cows is given.

It was found that trimming the hooves of cows and treating them with CuSO4, Solka, Espuarol-Sin, and 
Espuarol-Gel against the background of the intramuscular injection of the Prevention-N-E activates the 
hematological profile of nonspecific resistance of the body, prevents gynecological diseases in the labor and 
postpartum period implements reproductive and productive qualities.

Key words: cows, lameness, hoof diseases, functional trimming, foot baths, medical and hygienic products.

In tro d u c tio n . Lameness is a w idespread disease throughout the world in dairy herds o f  cattle. Up to 
25%  o f highly productive cows in a herd can limp at the same time, which causes significant damage, 
mainly affecting dairy productivity, and leads to financial losses. It has been proved by science and 
practice that from animals with deformed hooves even without signs o f  lameness, farms receive less by
4-14%  o f milk, on average, offspring is reduced by 17%. Also, the farms incur additional costs associated 
with the purchase o f  preventive and therapeutic agents and treatm ent o f  livestock. Predisposing factors o f 
diseases o f the distal extremities, such as adverse living conditions, disturbances in feeding, reduced
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nonspecific resistance o f  the body, inherited abnormalities in the structure o f  the limbs lead to premature 
annual culling o f  15% o f  dairy cows [1].

A study o f  the literary sources and practical experience o f  m any farms to com bat hoof diseases in 
dairy cattle breeding allows us to state that this problem is far from solved and remains one o f the most 
acute in veterinary medicine [2,3].

By the incidence o f  pathology associated with the distal segment o f  extremities, they occupy the third 
place after mastitis diseases and reproduction issues [4]. M ortellaro's disease, pododermatitis, sole ulcer, 
laminitis, and m any other hoof diseases make the veterinarian o f  any farm shudder at their mention.

A constant high percentage o f  culling in animals indicates a complex, multifactorial etiology o f  limb 
lesion, which has an organizational, infectious and non-infectious nature, and the insufficient effectiveness 
o f  the treatm ent and preventive measures. Therefore, scientists and experts around the world focus on 
finding medical and hygienic means and methods for the prevention o f  lameness and the treatm ent o f  hoof 
diseases in cows [4,5,10-19].

T he aim  of th is w o rk  is the prevention o f  lameness and therapy o f hoof diseases o f  cows with the 
use o f  medical and hygienic agents against the background o f  activation o f  nonspecific resistance o f  the 
body with a new generation biological preparation.

M ethodology and  research  m ethods. The methodology o f the work is associated with the study o f 
veterinary hygiene techniques aimed at the prevention o f  lameness and the treatm ent o f  diseases o f the 
hooves in cows, as well as the implementation o f  their productive qualities; with the development o f  a 
machine with a manual drive for fixing and trimming hooves; testing o f  therapeutic and hygienic products 
Espuarol-Gel, Espuarol-Sin, Solka and CuSO4 solution o f  for hygienic care o f  the hooves o f cows; the 
development o f  the Prevention-N-E biopreparation and the scheme for its administration to cows to 
activate the nonspecific resistance o f the body. W hen performing the work, m odern research methods 
were used: zoohygienic, clinical physiological, hematological, biochemical, immunobiological, 
zootechnical, veterinary and sanitary examinations, spectrometric, biometric and economic. These 
methods are based on research and assessm ent o f  zoohygienic conditions for keeping and feeding cows, 
hygiene o f  hoof care, clinical and physiological status, hematological profile and nonspecific resistance o f 
the body, preventive and therapeutic effectiveness o f medical and hygiene agents, and productive qualities 
o f  cows.

The research work was carried out in the conditions o f  a model commercial dairy farm o f  the 
Autonomous Industrial Complex “A dal” in the Enbekshikazakh district o f  the Alm aty region, materials 
were processed in the Chuvash Republican Veterinary Laboratory at the Chuvash Republic State 
Veterinary Service and the laboratory o f  clinical and hematological research o f  the Chuvash State 
Agricultural Academy during 2018 to 2019.

The objects o f  the research were 5 groups o f  cows (5 animals in each) o f  the black-and-white breed o f 
the Sairam intrabreed type, improved by Holstein bulls with various forms o f  digital dermatitis. Animals 
o f  the control group were not treated, 2 times a week, the cows o f  the 1st experimental group were passed 
through disinfection baths with 10% aqueous solution o f  CuSO4, in the treatm ent o f  digital dermatitis o f  
the cows o f  the 2nd, 3rd, and 4th experimental groups, medical and hygienic products Solka, Espuarol-Gel 
and Espuarol-Sin were used, respectively. Besides, animals o f  all experimental groups were injected 
intramuscularly with Prevention-N-E biopreparation at a dose o f  10 ml twice with an interval o f  10 days 
with a purpose to increase the nonspecific resistance o f  the body.

The studies were carried out according to the budget program for 2018 - 2020. Code: BR06349627 
"Transfer and adaptation o f  technologies for the automation o f  technological processes for the production 
o f  m ilk based on model dairy farms containing 1000 or more dairy cows."

R esearch  results. It was established that the microclimate in the cowshed corresponded to 
zoohygienic standards. So, the parameters o f  the air basin in the autum n-winter period in the cowshed had 
the following values: temperature - 11.5±0.25 °C, relative humidity - 73.4±1.14%, air velocity - 
0.3±0.02 m/s, bacterial count - 52.5±1.56 thousand/m 3, am m onia content - 15.7±0.60 m g/m 3, hydrogen 
sulfide - 6.5±0.26 m g/m 3, carbon dioxide - 0.23±0.01%, dust - 0.9±0.32 m g/m3. The light coefficient in 
the premises for cows was 1:14 with the coefficient o f  natural illumination o f  0.83±0.04%.

The m ain element in m ilk production technology is the organization o f  balanced feeding. Feeding 
conditions for pregnant dry and dairy cows corresponded to the standards and diets o f  feeding.

The results o f  hematological studies are presented in table 1.
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Table 1 -  Hematological data of cows

Group of animals
Observation time, days Red blood cells, 

x1012/l
Hemoglobin,

g/l
Leukocytes,

x109/lbefore treatment after treatment
7 4.74±0.19 99.2±1.39 12.9±0.20

Control 14 4.98±0.27 101.8±1.08 11.7±0.44
28 5.77±0.25 102.4±1.24 10.4±0.42

4.76±0.21 100.0±0.84 13.5±0.37
1 experimental 7 14 5.99±0.27* 102.8±0.73 10.7±0.47**

28 6.34±0.28 104.4±1.36 9.4±0.37
4.80±0.17 101.0±0.71 12.7±0.37

2 experimental 7 14 6.08±0.21* 103.8±0.93 9.9±0.49**
28 6.49±0.14* 105.4±1.36* 8.3±0.37**

4.73±0.19 98.2±1.39 13.2±0.49
3 experimental 7 14 6.38±0.27** 107.2±0.98** 9.2±0.49***

28 7.13±0.15** 108.2±1.24* 7.6±0.32***
4.76±0.30* 100.2±1.39 12.9±0.51

4 experimental 7 14 6.18±0.07 106.6±1.08* 9.5±0.39***
28 6.68±0.18* 107.6±1.24* 7.6±0.25***

* Р<0.05; ** P<0.01; ** P<0.001.

The treatm ent o f  hooves affected by digital dermatitis with medical and hygienic products against the 
background o f  intram uscular injection o f  biopreparation to cows activates hematopoiesis. Thus, the 
num ber o f  red blood cells in the blood o f  cows o f  the 1st, 2nd, 3rd, and 4th experimental groups was 
higher compared with the control on the 14th day after treating and prophylactic procedures by 20.3%, 
22.1, 28.1 and 24.1%. The hemoglobin level in the blood o f  the cows o f  the experimental groups was also 
higher than in the control. It should be noted that the difference between the values o f  the control and 
experimental groups was the highest in favor o f  animals o f  the 3rd experimental group, in the system o f 
treatm ent measures o f  the hoof diseases they used Espuarol-Gel.

In animals o f  the experimental groups, leukocytosis exceeding the physiological norm was detected 
before the treatment. In the blood o f  animals o f  the experimental groups on the 14th day after treatment, 
stabilization o f  the num ber o f  leukocytes was noted. A t the same time, the amount o f  the indicated formed 
element in the blood o f  animals in the control was higher than in the experimental groups: in the 1st 
experimental group - by 1.0x109/l, in the 2nd - by 1.8, in the 3rd - by 2.5 and in the 4th experimental - at 
2.2x109/l.

The dynamics o f  the main hematological indicators o f  nonspecific resistance o f  the body o f  cows are 
presented in table 2.

Table 2 -  Hematological profile of nonspecific resistance of cows

Indicator
Group of animals

Control
experimental

1st 2nd 3rd 4th
Before treatment

Phagocytic activity, % 51.0±2.35 51.6±2.50 52.0±2.41 52.2±2.13 51.8±2.23
Phagocytic index 3.9±0.22 3. 7±0. 31 3.9±0.23 3.5±0.20 3.6±0.18
Lysozyme activity, % 13.0±0.47 13.6±0.38 12.8±0.54 13.4±0.46 13.6±0.44
Bactericidal activity, % 44.3±1.03 46.5±0.98 45.0±1.06 44.4±0.96 44.2±0.84
Immunoglobulins, mg/ml 16.1±0.63 15.6±0.68 14.8±0.71 16.4±0.64 16.0±0.62

14th day
Phagocytic activity, % 50.4±1.55 52.4±1.58 53.6±1.20 55.8±1.10* 55.2±1.21*
Phagocytic index 3.8±0.15 3. 9±0. 13 4.1±0.14 4.5±0.18* 4.1±0.16
Lysozyme activity, % 13.4±0.33 14.6±0.37* 15.5±0.36** 18.8±0.30*** 17.8±0.31***
Bactericidal activity, % 44.6±0.90 47.7±0.96* 47.6±0.84* 50.7±0.80*** 48.8±0.79**
Immunoglobulins, mg/ml 14.3±0.55 17.7±0.47** 18.7±0.51*** 20.2±0.56*** 19.1±0.51***
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Continuation o f table 2
28th day

Phagocytic activity, % 47.7±1.39 54.3±1.23** 55.7±1.15** 60.8±1.11*** 59.6±1.14***
Phagocytic index 3.7±0.12 4.0±0.14 4.3±0.16* 4.8±0.14*** 4.4±0.10**
Lysozyme activity, % 14.4±0.32 16.6±0.39** 18.4±0.34** 20.6±0.32** 19.8±0.34**
Bactericidal activity, % 45.7±0.81 50.7±0.76** 51.6±0.75** 54.4±0.74** 52.1±0.72**
Immunoglobulins, mg/ml 14.3±0.49 18.0±0.38** 19.5±0.35** 22.1±0.30** 20.3±0.31**

* Р<0.05; ** P<0.01, *** P<0.001.

Data on the gynecological condition and reproductive qualities o f  the cows o f  the experimental 
groups are presented in table 3.

Table 3 -  Incidence and reproductive traits of cows

Indicator
Group of animals

control 1 experimental 2 experimental 3 experimental 4 experimental

Number of animals 5 5 5 5 5

Time for the expulsion of the placenta, h 13.5±1.03 11.3±0.68 8.2±0.61** 6.9±0.71*** 7.6±0.63**

Retention of placenta 3 - - - -
Subinvolution of uterus 3 1 - - -
Endometritis 2 1 - - -
Mastitis 2 1 - - -
Terms of the onset of 1 estrus, days 53.2±1.51 47.2±1.27* 41.8±1.94** 34.6±1.26*** 38.6±1.37***

Insemination index 2.7±0.35 2.3±0.43 1.6±0.20* 1.4±0.19* 1.5±0.18*

Service period, days 109.0±3.16 105.0±2.48 94.2±1.91** 88.4±1.50*** 90.6±1.52***
Become impregnated: 
At 1st insemination 1 2 2 3 2
At 2nd insemination 2 2 2 2 3

At 3rd insemination 2 1 1 - -
* Р<0.05; ** P<0.01, *** P<0.001.

The complex therapy o f  hoof diseases in cow with the m edical-hygienic products like Solka and 
Espuarol-Sin, as well as the CuSO4 solution tested earlier, and Espuarol-Gel, tested for the first time, 
against the background o f  the intramuscular injection o f  the Prevention-N-E biological preparation, helped 
to reduce the time o f  the expulsion o f  the placenta and prevented gynecological diseases. After the 
application o f the Prevention-N-E biological preparation, the terms o f  the onset o f  estrus, the insemination 
index and the service period were reduced in animals, as well as the fertility rate at the 1st insemination. 
The obtained data are consistent with the research o f  Kazakhstani scientists in the Bayserke-Agro 
conditions regarding the prevention o f gynecological diseases and increasing the productivity o f 
cows [7,8,9].

In such a way, the treatm ent o f  the hooves in cows affected by digital dermatitis with the Solka 
and Espuarol-Sin hygienic means, as well as the CuSO4 solution tested earlier, and the Espuarol-Gel 
tested for the first time, against the background o f  the intram uscular injection o f  the Prevention-N-E at a 
dose o f  10 ml, twice with an interval o f  10 days, prevented gynecological diseases in the labor and 
postpartum periods and increased the reproductive function o f  the body with a more pronounced effect by 
Espuarol-Gel.

Indicators o f  dairy productivity o f  cows are given in table 4.
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Table 4 -  Indicators of dairy productivity of cows

Indicator
Group of animals

control 1 experimental 2 experimental 3 experimental 4 experimental
Number of animals 5 5 5 5 5

Milk yield for 305 days of 
lactation, kg 4656±85.91 4880±70.49 5073±62.58** 5500±62.84*** 5430±62.89***

Average fat content in milk, % 3.87±0.03 3.90±0.04 3.96±0.02* 4.03±0.02** 4.0±0.01**
Protein content in milk, % 3.04±0.01 3.05±0.01 3.06±0.01 3.08±0.005** 3.06±0.01

* P<0.05; ** P<0.01; *** P<0.001.

The treatm ent o f  the hooves in cows affected by digital dermatitis with CuSO4, Solka, previously 
tested Espuarol-Sin, and tested for the first time Espuarol-Gel, against the background o f  activation o f 
nonspecific resistance o f  the organism with the Prevention-NE biological preparation, contributed to the 
realization o f  the bioresource potential o f  dairy productivity and improvement o f  organoleptic, 
physicochemical and m icrobiological indicators o f raw m ilk that m eet the requirements o f 
TR  CU 033/2013 Technical Regulations o f  the Customs Union “On the safety o f  milk and dairy 
products”, GOST 31449-2013 “Raw cow's milk. Technical conditions."

It was established that the data on the total group score for the state o f  the limbs o f  animals in tested 
groups at the beginning and the end o f  the experiment varied significantly. It should be noted that in the 
control group and the group with the use o f  CuSO4 baths, the extremities state worsened +126 points 
(79.4%) and +62 points (35.4%), respectively. In the 2nd, 3rd and 4th experimental groups with the use o f 
Solka, Espuarol-Gel and Espuarol-Sin gels, the state im provem ent o f  the limbs was noted, which in the 
point system was expressed in a decrease o f  184 points (63.2%), 211 points (80.8%) and 192 points 
(71.9%), respectively.

It was found that in the control and 1st experimental group o f  cows, the degree o f  lameness was 
raised by +7 points (77.7%) and +2 points (15.3%), respectively. In groups with Solka, Espuarol-Gel and 
Espuarol-Sin gels, a decrease in the degree o f  lameness occurred by 6 points (35.3%), 8 points (47.0%) 
and 5 points (33.3%), respectively.

In the control group and the 1st experimental group with the application o f  CuSO4 baths, there was an 
increase in the total diam eter o f  the affected areas with digital dermatitis by +11 mm (7.7%) and +3 mm 
(2.3%), respectively. In the 2nd, 3rd and 4th experimental groups using Solka, Espuarol-Gel, and 
Espuarol-Sin gels, there was noticed a reduction in this indicator by 61 mm (31.7%), 69 mm (36.9%) and 
62 mm (32.8%), respectively.

In this connection, the research o f the comparative effectiveness o f  medical and hygienic products in 
the prevention o f  lameness and therapy o f  the hoof diseases o f  cow revealed a more pronounced 
therapeutic effect o f  the Espuarol-Gel, tested for the first time, which provides a bactericidal effect on 
causative agents o f the hoof diseases in cows, which is expressed in a decrease in the total group score o f 
the limb state by 8.9%, the total lameness score by 13.7%, the total diam eter o f  affection by 4.1%, than, 
for example, o f  the Espuarol-Sin.

C onclusion. W e offer the system o f  veterinary-hygienic methods for the prevention and treatm ent o f 
hoof diseases in cows, which provides for hygiene o f  keeping, feeding, and management, functional 
trimming o f the hooves by the Dutch flat method on a developed tool with manual drive and the use o f 
medicinal and hygienic product Espuarol-Gel, with dermatotropic effect and adhesive properties to soft 
tissues and ungulate horn based on the chelate com plex o f  lanthanide salts.

To activate the nonspecific resistance o f  the body, to realize the bioresource capacity o f  the 
reproductive and productive qualities o f  cows, we recommend intramuscularly injecting the Prevention- 
N-E biological preparation at a dose o f  10 ml, twice with an interval o f  10 days.
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СИЫРДЬЩ  БАЦАЙ а у р у ы  м е н  АЦСАУЫНА т е р а п и я л ы к  
ЕМД1К-ГИГИЕНАЛЫК К^РАЛДАРДЫ  ЦОЛДАНУ

Аннотация. Iрi кара сауын малдарынын арасындагы аксактык бYкiл элем бойынша кен таралган. 
Жогаргы eнiмдi табын сиырларынын бiр мезгiлде 25% аксандайды эрi бул жагдай CYт eнiмiнiн 
кунарлылыгына айтарлыктай зиян келтiредi жэне каржылык шыгынга алып келедг Fылым мен практика, 
тiптi, аксандау белгiсi болмаса да, деформацияланган туякты малдан шаруашылык CYттiн 4-14% 
алмайтындыгы, орташа алганда, тeлдiн 17%-га азаятындыгы дэлелдеген. Сонымен катар, шаруашылыктар 
мал басын емдеу жэне аурудын алдын алу максатында куралдарды сатып алуга байланысты косымша шыгын 
кeтередi.

Осы жумыстын максаты аксактыктын алдын алу жэне жана буын биологиялык дэрмектщ кeмегiмен 
агзанын сипатты емес тeзiмдiлiгi белсендiлiгiнiн аясында, емдiк-гигиеналык куралдарды колдану аркылы 
сиыр туягы ауруларын емдеу болып саналады.

Fылыми-зерттеу жумысы Алматы облысы Енбекшiказак ауданындагы «Адал» А0К АК-нын модельдiк 
CYттi-тауарлы фермасында орындалды, материалдарды eндеу 2018-2019 жж. аралыгында «Чуваш 
Республикалык ветеринарлык зертханасы» ЧР БМ Мемветкызмеп жэне Чуваш ГСХА-дагы ФГБОУ 
клиникалык-гематологиялык зерттеулер зертханасында жYзеге асырылды.

Зерттеу нысандары ретiнде саусак терiсiнiн кабынуы закымдануынын эр алуан тYрлерi бар голштин 
тукымдас букалары негiзiнде жаксартылган «Сайрам» тукымiшiлiк Yлгiдегi карала тукымдас сиырлардын
5 тобы (эркайсысында 5-тен) алынды. Бакылау тобындагы малдарга ем колданылган жок, 1-тэж1рибел1 
топтагы сиырлар аптасына 2 рет курамында 10% CuSO4 су ерiтiндiсi бар дезинфекциялык ванна аркылы 
жбершда, 2, 3 жэне 4-тэжiрибелi топтардын саусак дерматитiнiн терапиясында Solka, Espuarol-Gel жэне 
Espuarol-Sin емдiк-гигиеналык куралдары колданылды. Сонымен катар, барлык тэжiрибелi топтагы мал 
агзаларыньщ сипатты емес тeзiмдiлiгiн арттыру максатында Prevention-N-E биодэрмегi 10 мл мeлшерде ек1 
реттен 10 ^ н  аралыгымен инъекцияланды.

Суалган буаз жэне сауын сиырларын азыктандыру жагдайлары азыктандыру нормалары мен 
мeлшерлерiне сэйкес келдг

Саусак терiсiнiн кабынуымен закымданган туяктарды булшыкетiшiлiк инъекция аясында емдеу- 
гигиеналык куралдармен eндеу кан тYзiлудi каркындататыны аныкталды. Сол аркылы 1, 2, 3 жэне
4-тэжiрибелi топтагы сиырлар канындагы эритроциттер саны емдеу-профилактикалык манипуляциядан 
кешнп 14-тэулiктегi бакылаумен салыстырганда 20,3%, 22,1, 28,1 жэне 24,1%-га жогары болды. Тэжiрибелi 
топтагы сиырлардын канындагы гемоглобин денгей де бакылаудагы денгейге караганда жогары болды. 
Бакылау жэне тэшрибе топтарынын деректерi арасындагы айырмашылык Espuarol-Gel колданылган туяк 
ауруларын емдеу жeнiндегi iс-шаралар жYЙесiнде 3-тэж1рибел1 топтын жануарларында ен жогары болып 
аныкталганын атап eткен жeн.

Тэж1рибел1к топтагы жануарларда емге дейiндi кезенде физиологиялык нормадан асатын лейкоцитоз 
аныкталды. Тэжiрибелi топтагы жануарлардын канында емнен кейiнгi кезеннщ 14-тэулiгiнде кандагы 
лейкоциттер санынын турактануы байкалды. Бул ретте бакылаудагы жануарлардын канында кeрсетiлген кан 
тYЙiршiктерiнiн саны тэж1рибелж топтардан жогары болды: 1-тэжiрибелi топта -  1, 0х109/л, 2-топта -  1,8,
3-топта -  2,5 жэне 4-тэжiрибелi топта -  2, 2х109/л.

Тэж1рибел1 топ сиырлары канынын иммундык-биологиялык кeрсеткiштерi бакылау тобына караганда 
жогары екеш аныкталды: сэйкесiнше, лейкоциттердщ фагоцитарлык белсендiлiгi -  2,0-5,4 %, плазманын 
лизоцимдiк белсендiлiгi -1,2-5,4%, кан сарысуынын бактерицидтiк белсендiлiгi -  3,1 -  6,1% жэне 
иммуноглобулиндер курамы -  3,4 -  5,9 мг/мл. Ягни, туяктарды Solka жэне Espuarol-Sin емдж-гигиеналык 
куралдарымен, сондай-ак бурын сынактан eткен CuSO4 ерiтiндiсiмен жэне алгаш рет сыналган Espuarol-Gel- 
мен eндеу аясында Prevention-N-E биодэрмегiн сиырлардын булшыкет iшiне енгiзу имуноглобулиндердiн 
синтезiн жандандырады.

Туяктарды Solka жэне Espuarol-Sin емдж-гигиеналык куралдарымен, сондай-ак бурын сынактан eткен 
CuSO4 ерiтiндiсiмен жэне алгаш рет сыналган Espuarol-Gel- мен eндеу, Prevention-N-E биодэрмепн 
сиырлардын булшыкет iшiне енпзу тYрiнде кeрiнiс тапкан кешендi емдеу мал шуынын бeлiну мерзiмiнiн 
кыскаруына ыкпал еттi жэне гинекологиялык аурулардын алдын алды. Prevention-N-E биодэрмегiн
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колданганнан кешн сиырларда жыныстьщ кумарлыктын пайда болу мерзiмдерi, урыктандыру к е р с е т к ^  
жэне куйек Mep3iMi кыскарды.

Сол аркылы, саусак терiсiнiн кабынуы аркылы закымданган сиыр туяктарын Solka жэне Espuarol-Sin 
емдж-гигиеналык куралдарымен, сондай-ак бурын сынактан еткен CuSO4 ерiтiндiсiмен жэне алгаш рет 
сыналган Espuarol-Gel- мен евдеу, Prevention-N-E биодэрмегiн 10 мл мелшерде ек1 реттен 10 кун 
аралыгымен инъекциялау Espuarol-Gel-дiн айтарлыктай айкын эсер беруi кезiнде босану жэне босанганнан 
кейiнгi кезендеп гинекологиялык аурулардыц алдын алып, агзанын калпына келлру кызметiн арттырды.

Саусак терiсiнiн кабынуымен закымданган сиыр туяктарын Solka жэне Espuarol-Sin емдж-гигиеналык 
куралдарымен, сондай-ак бурын сынактан еткен CuSO4 ерiтiндiсiмен, агзанын Prevention-N-E биодэрмепнщ 
сипатты емес тезiмдiлiгiн жандандыру аясында алгаш рет сыналган Espuarol-Gel-мен ендеу сут енiмдiлiгiнiн 
биоресурстык элеуетiн iске асыруга жэне КО ТР 033/2013 талаптарына жауап берген шиш суттщ 
органолептикалык, физикалык-химиялык жэне микробиологиялык керсеткiштерiн жаксартуга ыкпал етп. 
Кеден одагынын «Суттщ жэне сут ешмдершщ кауiпсiздiгi туралы» техникалык регламенту МЕМСТ 
31449-2013 «Шиш сиыр суп. Техникалык шарттар».

Жиынтык топтык упай женщдеп деректер бойынша тэжiрибелiк топтагы жануарлардын аягында 
тэжiрибенiн басы мен сонында айтарлыктай езгешелiктер болганы аныкталды. Бакылау тобында жэне 
курамындагы CuSO4 ванналарды колданган топта аяктын нашарлауы +126 упай (79,4%) жэне +62 упай 
(35,4%) сэйкесшше болганын атап ету кажет. Solka, Espuarol-Gel жэне Espuarol-Sin гельдерш колдана 
отырып 2, 3 жэне 4- тэжiрибелi топтарда аяктын жаксарганы байкалды, бул баллдык жуйеде тиiсiнше 184 
балга (63,2%), 211 балга (80,8%) жэне 192 балга (71,9%) темендегенiн бiлдiредi.

Сиырлардын бакылау жэне 1-тэжiрибелi тобында аксандау денгейi тиiсiнше +7 балга (77,7%) жэне 
+2 балга (15,3%) артканы аныкталды. Solka, Espuarol-Gel жэне Espuarol-Sin гельдерш колданган топтарда 
хромот дэрежеа 6 балга (35,3%), 8 балга (47,0%) жэне 5 балга (33,3 %) темендедг

Бакылау тобында жэне 1-тэж1рибелш топта CuSO4 ванналарын колдану аркылы саусак терiсiнiн 
кабынуы аркылы закымданган аймактарынын жиынтык диаметрiнiн сэйкесшше +11 мм (7,7%) жэне +3 мм 
(2,3%) улгайганы аныкталды. Solka, Espuarol-Gel жэне Espuarol-Sin гельдерш колдана отырып 2, 3 жэне
4-тэжiрибелi топтарда керсетшген керсетшштщ 61 мм (31,7%), 69 мм (36,9%) жэне 62 мм (32,8 %) 
темендегеш байкалды.

Осылайша, аксактыктын алдын алу жэне сиыр туягынын ауруларын емдеуде емдеу-гигиеналык 
куралдардын салыстырмалы тиiмдiлiгiн зерттеу аркылы алгаш рет апробациялаган Espuarol-Gel 
препаратынын анагурлым айкын терапиялык эсерi аныкталды, ол аяк-колдын жагдайын жиынтык топтык 
багалаудын 8,9%-га, хромотанын жиынтык балынын 13,7%-га, закымданудын жиынтык диаметршщ 4,1%-га 
темендеуiнен керiнетiн сиыр туяктары ауруларынын коздыргыштарына бактерицидтiк эсердi камтамасыз 
етедi.

ТYЙiн сездер: сиырлар, аксактык, туяк аурулары, функционалдык кесу, аяк ванналары, емдеу- 
гигиеналык куралдар.
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ПРИМЕНЕНИЕ ЛЕЧЕБНО-ГИГИЕНИЧЕСКИХ СРЕДСТВ 
В ПРОФИЛАКТИКЕ ХРОМОТЫ И ТЕРАПИИ ЗАБОЛЕВАНИЙ КОПЫ ТЕЦ КОРОВ

Аннотация. Во всем мире в дойных стадах крупного рогатого скота широко распространена хромота. 
До 25 % высокопродуктивных коров стада могут хромать одновременно, что наносит значительный ущерб, 
отражающийся главным образом на молочной продуктивности, и приводит к финансовым потерям. Наукой и 
практикой доказано, что от животных, имеющих деформированные копытца даже без признаков хромоты, 
хозяйства недополучают 4-14 % молока, в среднем на 17% уменьшается приплод. К тому же хозяйства несут 
дополнительные расходы, связанные с приобретением профилактических и терапевтических средств и 
лечением поголовья.
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Целью настоящей работы является профилактика хромоты и терапия заболеваний копытец коров с 
применением лечебно-гигиенических средств на фоне активизации неспецифической резистентности 
организма биопрепаратом нового поколения.

Научно-исследовательская работа выполнена в условиях модельной молочно-товарной фермы АР АПК 
«Адал» Енбекшиказахского района Алматинской области, обработка материалов осуществлена в БУ ЧР 
«Чувашская республиканская ветеринарная лаборатория» Госветслужбы ЧР и в лаборатории клинико­
гематологических исследований ФГБОУ ВО Чувашская ГСХА в период с 2018 по 2019 гг.

Объектами исследований были 5 групп коров (по 5 в каждой) черно-пестрой породы внутрипородного 
типа «Сайрам», улучшенные быками голштинской породы с различными формами поражения пальцевым 
дерматитом. Животным контрольной группы не применялось лечение, коров 1 -й опытной группы 2 раза в 
неделю пропускали через дезванны с 10% водным раствором CuSO4, в терапии пальцевого дерматита коров
2-й, 3-й и 4-й опытных групп использовали лечебно-гигиенические средства Solka, Espuarol-Gel и Espuarol- 
Sin соответственно. Кроме того, животным всех опытных групп внутримышечно инъецировали биопрепарат 
Prevention-N-Е в дозе 10 мл двукратно с интервалом 10 дней с целью повышения неспецифической 
резистентности организма.

Условия кормления стельных сухостойных и дойных коров соответствовали нормам и рационам кормления.
Установлено, что обработка копытец, пораженных пальцевым дерматитом, лечебно-гигиеническими 

средствами на фоне внутримышечной инъекции коровам биопрепарата, активизирует гемопоэз. Так, 
количество эритроцитов в крови коров 1-й, 2-й, 3-й и 4-й опытных групп было выше по сравнению с 
контролем на 14-е сутки после лечебно-профилактических манипуляций на 20,3 %, 22,1, 28,1 и 24,1 %. 
Уровень гемоглобина в крови коров опытных групп тоже оказался выше, нежели в контроле. Следует 
отметить, что разница между данными контрольной и опытных групп оказалась наивысшей в пользу 
животных 3-й опытной группы, в системе мероприятий по терапии болезней копытец, которых использовали 
Espuarol-Gel.

У животных подопытных групп до лечения выявлен лейкоцитоз, превышающий физиологическую 
норму. В крови животных опытных групп на 14-е сутки после лечения отмечена стабилизация количества 
лейкоцитов в крови. При этом количество указанного форменного элемента в крови животных в контроле 
было выше, нежели в опытных группах: в 1-й опытной группе -  на 1,0х109/л, во 2-й -  на 1,8, в 3-ей -  на 2,5 и 
в 4-ой опытной -  на 2,2х109/л.

Установлено, что иммунобиологические показатели крови коров опытных групп оказались выше, 
нежели в контроле: фагоцитарная активность лейкоцитов -  на 2,0 -  5,4 %, лизоцимная активность плазмы -
1,2 -  5,4 %, бактерицидная активность сыворотки крови -  3,1 -  6,1 % и содержание иммуноглобулинов -
3,4 -  5,9 мг/мл соответственно. То есть внутримышечное введение коровам биопрепарата Prevention-N-E 
активизирует синтез иммуноглобулинов, на фоне обработки копытец лечебно-гигиеническими средствами 
Solka и Espuarol-Sin, а также раствором CuSO4, апробированных ранее, и Espuarol-Gel, испытуемого впервые.

Комплексная терапия заболеваний копытец коров лечебно-гигиеническими средствами Solka и 
Espuarol-Sin, а также раствором CuSO4, апробированными ранее, и Espuarol-Gel, испытуемым впервые, на 
фоне внутримышечной инъекции биопрепарата Prevention-N-Е способствовала сокращению сроков 
отделения последа и предупреждала гинекологические заболевания. После применения биопрепарата 
Prevention-N-Е у коров сокращались сроки наступления половой охоты, индекс осеменения и сервис-период, 
а также повышалась оплодотворяемость при 1 осеменении.

Таким образом, обработка копытец коров, пораженных пальцевым дерматитом, лечебно-гигиени­
ческими средствами Solka и Espuarol-Sin, а также раствором CuSO4, апробированными ранее, и Espuarol-Gel, 
испытуемым впервые, на фоне внутримышечной инъекции биопрепарата Prevention-N-Е в дозе 10 мл, 
двукратно с интервалом 10 суток, предупреждала гинекологические заболевания в родовой и послеродовой 
периоды и повышала воспроизводительную функцию организма, при более выраженном эффекте Espuarol- 
Gel.

Обработка копытец коров, пораженных пальцевым дерматитом, лечебно-гигиеническими средствами 
CuSO4, Solka, Espuarol-Sin, апробированными ранее, и Espuarol-Gel, испытуемым впервые, на фоне 
активизации неспецифической резистентности организма биопрепаратом Prevention-N-E, способствовала 
реализации биоресурсного потенциала молочной продуктивности и улучшению органолептических, физико­
химических и микробиологических показателей сырого молока, которые отвечали требованиям ТР 
ТС 033/2013 Технический регламент Таможенного союза «О безопасности молока и молочной продукции», 
ГОСТ 31449-2013 «Молоко коровье сырое. Технические условия».

Установлено, что данные по суммарной групповой бальной оценке состояния конечностей животных 
подопытных групп на начало и конец опыта существенно разнились. Необходимо отметить, что в 
контрольной группе и в группе с применением ванн с CuSO4 происходило ухудшение состояния конечностей 
+126 баллов (79,4%) и +62 балла (35,4%) соответственно. Во 2-й, 3-й и 4-й опытных группах с применением
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гелей Solka, Espuarol-Gel и Espuarol-Sin отмечено улучшение состояния конечностей, что в бальной системе 
выражалось в снижении на 184 балла (63,2%), 211 баллов (80,8%) и 192 балла (71,9%) соответственно.

Установлено, что в контрольной и 1 -й опытной группе коров повышалась степень хромоты на +7 баллов 
(77,7%) и +2 балла (15,3%) соответственно. В группах с применением гелей Solka, Espuarol-Gel и Espuarol- 
Sin произошло снижение степени хромоты на 6 баллов (35,3%), 8 баллов (47,0%) и 5 баллов (33,3 %) 
соответственно.

Установлено, что в контрольной группе и 1-й опытной группе с применением ванн с CuSO4 
происходило увеличение суммарного диаметра пораженных участков пальцевым дерматитом на +11 мм 
(7,7%) и +3 мм (2,3%) соответственно. Во 2-й, 3-й и 4-й опытных группах с применением гелей Solka, 
Espuarol-Gel и Espuarol-Sin отмечено снижение указанного показателя на 61 мм (31,7%), 69 мм (36,9%) и 
62 мм (32,8 %) соответственно.

Таким образом, изучением сравнительной эффективности лечебно-гигиенических средств в профилак­
тике хромоты и терапии заболеваний копытец коров выявлен более выраженный терапевтический эффект 
препарата Espuarol-Gel, апробированного нами впервые, который обеспечивает бактерицидное действие на 
возбудителей болезней копытец коров, выражающийся в уменьшении суммарной групповой оценки 
состояния конечностей на 8,9 %, суммарного балла хромоты на 13,7%, суммарного диаметра поражений на 
4,1%, нежели, к примеру, Espuarol-Sin.

Ключевые слова: коровы, хромота, болезни копытец, функциональная обрезка, ножные ванны, 
лечебно-гигиенические средства.
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